
جهت اماده سازي پنل تخصصي گزارش خلاصه جلسه بررسي چالشها و فرصت هاي جذب سرمايه خارجي به 
  نمايشگاه جزيره كيش جذب سرمايه در بخش معدن و صنايع معدني،

در و به ميزباني خانه معدن  چهار  نود و/دي ماه/بيست و هفتمروز يكشنبه  9:30در ساعت  طي جلسه اي كه
ه سرمايه گذاري خانه معدن و آقاي بندرچي مدير تشد، آقاي مهندس احمد مجد دبير كميهمين مكان برگزار 

مشوقهاي  مزيت  ها وبه همراه ميهمانان حاضر در جلسه به بررسي موانع و  عامل شركت رستاك پاد ويژن
  .موجود در مسير سرمايه گذاري خارجي در حوزه معدن پرداختند

  :ازبودندن جلسه عبارتند ناميهما

در  امور معادن و صنايع معدني معاونت(مسئول روابط بين اللمل سرمايه گذاري خارجي : خانم مهندس حسيني
  )معدن و تجارت صنعت،وزارت 

  رئيس هيات مديره شركت مشاوره سرمايه گذاري معيار: آقاي دكتر جمشيدي فر

  معادن ايرانبيمه  سرمايه گذاري ومدير عامل صندوق : آقاي دكتر عربي

  آيمكو وابسته به شركت ايريتكشركت  از: يشي مهندس فاضل بخشآقا

  ل خانه اقتصادلمشركت جامع تجارت و مشاور بين ال مدير عامل: آقاي دكتر جعفري تهراني

در سازمان مدير اجرايي خدمات سرمايه گذاري خارجي و مسئول پذيرش سرمايه خارجي : آقاي دكتر سعادتمند
  قتصادي و داراييسرمايه گذاري، وزارت امور ا

پس از معرفي ميهمانان، ابتدا آقاي دكتر سعادتمند از علاقه مندي كشورهاي آسياي شرقي طي دو سال گذشته 
و همينطور كشورهاي اروپايي مثل آلمان و ايتاليا در جهت سرمايه گذاري در ايران خبر داد  از قبيل چين و ژاپن

و مشكلات بر سر راه سرمايه گذار خارجي بايد حل شود و  و گفت ساختارهاي پس از تحريم بايد بررسي شود
بشود كه طي چند روزي كه سرمايه گذار خارجي به ايران مي آيد بتوانيم مورد درخواستش را به او  طوريبايد 

نهاد معرفي كنيم و نهاد خاصي مانند خانه معدن وجود داشته باشد كه سرمايه گذار مستقيماً و با مراجعه به آن 
  .جواب قطعي بگيرد و با نتيجه برگردد مشخص

  .وي گفت اطلاعات معادن نياز دارد كه به روز رساني شود

آن نهاد خاص بايد بتواند اطلاعات مدون و جامعي در اختيار سرمايه گذار قرار دهد و اكنون بايد بخشهايي از 
  .قها به خوبي توصيف شودمشو قانون و مقررات معادن كه براي سرمايه گذار خارجي جالب است برجسته شود و



وي گفت در . ي عمدتاً به بررسي چالشهاي سرمايه گذاري خارجي پرداختشسپس آقاي مهندس فاضل بخش
اول اينكه ذخاير معدن ايران با استانداردهاي بين اللملي مطالعه نمي : بخش معدن سه مقوله مهم وجود دارد

نكته . ه به سرمايه گذاران خارجي نيستند كه بايد اصلاح شودشود و گزارشهاي موجود گزارشهاي خوبي براي ارائ
ارزيابي اوليه كارهاي مقدماتي حقوقي را انجام  .مهم بعدي اينست كه ابتدا خودمان بايد سرمايه گذاري كنيم

  .دهيم

و غيره امكاناتي از قبيل ريل، راه آهن، بندر . نكته مهم حمايت دولت است، دولت بايد زيرساختها را فراهم كند
والبته شركتهاي مشاور معدني اهميت فراواني دارند ايجاد اين شركت ها از اهم . لازم است كه بايد تعبيه شود

  .موارد است

وي گفت . آينده محتمل خواهدسال  3-5سپس آقاي دكتر جعفري تهراني سرمايه گذاري در بخش معدن را در 
با دقت انجام شود و ميزان ذخاير بطور دقيق برآورد شوند  مطالعات زمين شناسي ما كافي نيست و بايد مطالعات

  .و مطالعات امكان سنجي مقدماتي از اهميت بسياري برخوردار است

مانند برنامه جامع هسته اي ذهن ها را بر روي ملات بين اللملي اتع: آقاي مهندس مجد در خلال جلسه گفت
بخشي از شوقهاي ديگري نيز وجود دارند از جمله م. ايران حساس كرده است و اين نكته بسيار مهمي است

  .واردات ماشين آلات و تجهيزات كه معاف از ماليات هستند

مشكلات كاملاً مشخص است و مهم تلاش براي رفع موانع و مشكلات است و اگر اين : و ايشان اشاره كرد
  .مشكلات حل شود سيلي از سرمايه خارجي خواهيم داشت

كه امروز بايد به آن توجه كرد بررسي بخشهاي در ادامه جلسه آقاي دكتر جمشيدي فرد گفت نكته بسيار مهمي 
سپس و حل مشكلات سرمايه داران خارجي اعم از رتبه بندي و كسب . مربوط به صنعت و معدن در برجام است

  .بايد انجام دهندويي، كه هم دولت و هم بخش خصوصي با همكاري هم پولشمبارزه با و كار و 

را بررسي مي كند و سپس محيط اقتصادي يا حقوقي و  سياسيوي گفت سرمايه گذار خارجي ابتدا اثرات محيط 
  بعد فرهنگي

امروز يكي از موانع سياسي از سر راه برداشته شد و حال بايد به ترتيب به رفع موانع و مشكلات محيط زيستي، 
  .اقتصادي، حقوقي و فرهنگي بپردازيم

و بايد كشورها را متوجه كنيم كه حالا صنعت معدن كشور ما را پس از برجام در نظر بگيرند و به آنها موقعيتهاي 
  ....ن كنيم و يبعنوان مثال مسيرهاي حمل و نقل را براي آنها تبي. جديد در ايران را مجدداً معرفي كنيم



در معدن كه هر كدام مسير خودشان را طي مي آقاي بندرچي در ادامه گفت ما يازده جزيره جدا از هم داريم 
  .كنند و هيچ راه ارتباطي ميان آنها نيست كه بايد با هم همكاري كنند

  .ما بايد شوراي عالي سرمايه گذاري داشته باشيم تا طرحها را حمايت كند

و با اعتماد به پس از ده سال دور بودن از اقتصاد بين الملل، بخش خصوصي بايد قوي و مصصم : آقاي سعادتمند
  نفس و بدون نگاه به گذشته وارد شود

خانم مهندس حسيني در ادامه گفت نمايشگاه معدن كيش بايد همايش آسيب شناسي سرمايه گذاري خارجي 
براي بخش معدن ايران باشد كه اختصاص به بررسي مشكلات سرمايه گذاري خارجي در بخش معدن داشته 

بررسي ..... كلات و موانع سياسي، موانع قانوني و مشكلات محيط زيستي و مشكلات دسته بندي شود، مش. باشد
  .شود

براي معادن دست  بخشي از رويه هاشوندر سطوح بالا بايد توجه را جلب كنيم مثلاً سازمان محيط زيست را كه 
  .و بايد مسيرهايي رو طي كنيم كه اين موانع بر طرف شود .و پاگير است بايد متوجه خودمان كنيم

صندوق بيمه در بخش معدن بسيار كمك كننده مي تواند باشد اگر منابع بودجه : آقاي دكتر عربي در آخر گفت
اي در اختيارمان باشه مي توانيم تا چند ده ميليارد تومان يك پروژه را پوشش بيمه اي بدهيم كه ريسك بزرگي 

  .سر سرمايه گذار بر مي داريمرا از 

در ضمن تا زماني كه اين موانع رفع شوند در قدم اول مي توانيم براي فروش محصولات مان شريك خارجي پيدا 
  .كنيم و در حتي بحث نوسازي معادن و براي توسعه معدن مي توان تكنولوژي هاي جديد خريداري كرد

ص معادن كه آشنا با مسائل معدن و متخصص در اين زمينه و مهمتر از همه اينها ايحاد بانكهايي است مخت
  .يستندنباشند، چون امروزه بانكها به واقع مشكلات معادن در اين جلسه را نمي دانند و واقف 

به نمايشگاه كيش موكول شد، خانم دكتر بهرامي مديركل سرمايه  ان، و در اين جلسه كه بررسي هاي بعدي
ن آقاي پور حاجي نيز دعوت داشتند كه بدليل ن ايشادن و تجارت و معاووزارت صنعت، مع گذاري خارجي

  .نتوانستند حضور بيابند مشكلات كاري در اين جلسه

  :تهيه گزارش جلسه

  سحر عبدل زاده-احمد مجد

27/10/94  


